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 opgaven over mod at tilbyde industrien et meget simpelt setup, med få designs og størrelser på produkterne. Så kan 
 det være man kun får få producenter – og det måske kommer til at ligne monopollignende tilstande.  


C: Genbrug for mig er at man tager en shampooflaske, rengøre den, og så fylder shampoo i igen. Er det, det samme for 
 dig? 


A: Ja 


C: Nogle af de udfordringer der er ift hudplejeprodukter der er i kontakt med ens hud, er at man skal sikre sig at dels 
 at den emballage man bruger bliver ordentlig rengjort og der ikke ligger gammelt indhold tilbage. Det må ikke skabe 
 risici for forbrugeren og for miljøet for den sags skyld. Der er mange regler og lovgivning indenfor produkter som skal i 
 kontakt med din hud. Kosmetikbranchen hos Dansk Erhverv ved mere om dette – en god ide at tage fat i dem også.  


A: Arbejder de på genbrug (Kosmetikbranchen)? 


C: Jeg ved det ikke. Det er ikke altid så ligetil. Man kan ikke altid tage en kødbakke og rengøre den. Svært at få 
 bakterier væk og det er en hardcore proces med rengøring. Der strander mange genbrugsideer. Rengøringsmidler 
 burde være nemmere, da disse ikke er i direkte kontakt med huden. Der er differentieret lovgivning i alt det her – med 
 øje for forbrugerens sikkerhed.  


Hvorfor har vi en emballage? Sikre holdbarhed. Kommunikere til forbrugeren hvad man kan forvente og hvad der er 
 indeni. Forebygge at forbrugere ikke bliver syge. Man sikrer produktet ved at have det i emballage. Hvis du ser på 
 vores designguide – hvad er hovedformålet med emballagen? Man skal ikke gå på kompromis med den funktion 
 produktet har.  


A: Dengang vi var unge, havde vi plastflasker som kunne genbruges. Så forsvandt de. Blev det billigere at producere 
 engangsplast? 


C: Det er tungere system. Det skal ikke bare igennem en opvaskemaskine. Meget var glas – tungere at transportere 
 rundt ift CO2. Så fik man plast flaske, hvor man lavede miljøberegningen af hvad der bedst kunne betale sig; Tager 
 plastflasker retur, vaske dem og få dem ind i systemet igen – eller kunne det lige så godt betale sig at tage flaskerne 
 retur, hakke dem i stykker og lave dem på ny. Det miljøregnskab er blevet lavet. Der er er pros and cons i det her. 


Dansk Retursystem har data på dette, tror jeg. Ikke for at skyde tankegangen ned mht genbrug – det er bare ikke så 
 simpelt. Lovgivning skal overholdes – den er for at beskyttes os.  


A: Forsker man ikke i nytænkning? Coating af emballage? 


C: Det er sværere at dokumentere at disse produkter ikke at blevet kontamineret – qua genbrug af emballage. De 
 fleste har forsket i lang tid, om at få så meget ud af produkterne som muligt. Coating gør dog ikke at emballagerne 
 bliver 100% ren af den grund.   


A: Jeg fornemmer rengøringsprocessen kan blive meget omfattende? 


C: Ja, lovgivning stiller krav. F.eks må kun 5% recycled shampoo flakse indgå i en ny kødbakke. Hele denne kæde skal 
 der tages højde for.   


A: Mht EPR om 5 år. Kan man forventer producenter slækker på lovgivning?  


C: Ikke slække. Måske udvikle på lovgivningen hvor man med forskellige plasttyper specificere hvad kan den her og 
 den her (type). Eller vi har fundet en ny rensnings teknologi som kan det her og det her. Det kommer mere til at 
 handle om teknologiudviklingen og hvor kloge vi er på det tidspunkt. Nu er vi blevet mere specifikkloge på 
 teknologien. 


A: Er der nogen som ved hvad EPR kommer til at betyde? 


C: Kommer til at betyde, at der kommer til at være en betalingsstruktur – det som Plastindustrien i hvert fald arbejder 
 for – på det man putter på markedet, skal laves som om, at man godt selv som virksomhed kan tage det retur igen. 


Emballagen skal laves så den kan genanvendes igen indenfor ens egen produkt cyklus (ingen down cycling). Så skal de 
ikke betale så meget for at sætte dem på markedet. Hvorimod hvis man laver en speciel emballage til markedet, som 
ikke så nemt kan nedbrydes, så betaler man en højere afgift. Afgiftsstrukturen afspejler om emballagen laves til 
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 genanvendelse eller ej.  Vi håber vejen går den vej. Samtidig at man sortere emballagen, så man nemmere har 


mulighed for at få plastikråvaren retur. Så det er en råvare man kan købe, i stedet for den havner på en strand i f.eks. 


Indonesien.  


A: I arbejder ikke så meget for genbrug og laver retursystemer? 


C: Man kan sagtens. Det bestemmer påfylderen. Et valg man skal tage. Huske at overholde lovgivning.  


A: Kunne man forestille sig et setup som bryggeriforeningen? 


C: Branchen kunne godt tage deres emballager retur. Der er forskel på store og små spillere. (der henvises nu til andre 
 brancher) Kosmetik, det ved jeg ikke. Der skal være nogle til at tage emballagerne retur. Matas kunne godt. Unilever 
 distribuerer igennem eksterne kanaler – der er meget logistik. En mulighed var at forbrugerne selv vil gå ned til 
 supermarkeder og påfylde produkterne selv. Nogle virksomheder vil kunne tage dem retur, hvis de har/brygger et 
 infrastruktursystem op.   


A: Hvem producere Unilever eller P&G emballager? 


C: Pas. De har nok noget inhouse andet eksternt. Nok et mix. Et gæt.  


A: Er det kun Tyskland som kan håndtere plastik som kan genanvendes? 


C: Vi kan godt sagtens selv. Vi putter den dog i skraldespanden, og så bliver det op til kommunerne at bestemme hvad 
 der sker derfra, via udbud i EU. Mange forskellige systemer – så vi har ikke nok volume i DK pga dette. Dansk 


Affaldsminiring kan lidt – fra Randers kommune. Problemet er at man ikke aner hvad man får ind. Ingen grund til at 
 lave et DKK 30 millioners anlæg, hvis ikke der kommer nogle råvare ind. De anlæg som er, findes pt i Tyskland og 
 måske i Sverige. Håber EPR kan lave om det dette – så der bliver lavet om på affaldsområdet. 


A: Kommunerne skal være ens mht sortering? 


C: Ja 


A: Er det en stor investering med et anlæg som kan håndtere genbrug eller genanvendelse? 


C: Nej, ikke hvis man med sikkerhed kan vide at man har kunder. Men i og med det foregår i udbud i Europa, og man 
 ikke ved hvad man får – er det problematisk. De forskellige sorteringsregler i kommunerne, gør det svært at skabe en 
 økonomi for det i DK.   


A: Er kapaciteten stor nok i DK, hvis kommunerne havde de samme sorteringsregler, til at lave et anlæg? 


C: Ja. Og måske muligt at lave to anlæg i DK på hver sin side af Storebælt. Vores ønske er at nogle af vores egne plast 
 genanvendelse fabriker kunne få noget af denne plast, til at lave nye gode kvalitetsråvarer, til at få tilbage i danske 
 produkter.  


A: Er der mange virksomheder i DK som fremstiller plastikemballager? 


C: Ja, der er en del. Bl.a NopaNordic som laver mange forskellige emballager. 


A: Er de danske emballagefabrikker konkurrencedygtige? 


C: Ja, de eksporterer også rigtig meget. 


A: Er det nemt for fabrikker at omstille deres produktion? 


C: Nej. Typisk de samme produkter. Omstilling op til en måned og de skal være godkendt til at fremstille forskellige 
 typer, så man ikke kontaminere emballagerne indbyders. Pack Tech er gode til omstilling.    


A: Har påfylderne (de store virksomheder) indflydelse på design? 


C: Ja – kæmpe indflydelse. De bestemmer hvordan den skal se ud.  


A: Påfylderen skal bære hovedansvaret ved EPR? 
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 C: Ja. Vi prøver med vores designguide at instruere alle led i kæden. Ift lovgivning, emballagens videre vej til 


genanvendelse efterfølgende.  


A: Har i nogen indflydelse på de store virksomheder? 


C: Nej, men det kunne være dejligt ja sige ja til. Vi har lavet en god guide til de danske virksomheder med modige 
 forslag. Vi prøver igennem denne at sætte ny standarder for DK og i EU.     


A: Hvad med de mål (på EU plan vedr. 2030 målene) vi har itf at genbruge/genanvende. Kan vi nå det? 


C: Det håber jeg. Det skal vi. EPR håber jeg vil gøre noget, men også at vi sortere korrekt. Jo bedre sortering – jo bedre 
 råvare. P&G i bl.a. med i HolyGrail, med digitale watermarks – til sortering. Kan dette kobles til EPR, vil det være store 
 fremskridt. Og sorterer ens. Så skal teknologien nok tilpasse sig resten. 


A: Er pant på emballager helt udelukket?  


C: Det ved jeg ikke. Spørg nogle af dem på sidder og trækker i trådene (virksomhederne), om de vil have det. Det giver 
 en god råvare, men samtidig et stort system at sætte i drift. I min verden tror jeg ikke vi skal have pant på al 


emballage, da det er for voldsomt. Tror mere på teknologier som kan sortere langt bedre, så det blive ligesom pant 
 systemet. Tror borgerne vil elske at have muligheden for at sortere skraldet hjemme, frem for at de skal ned med pant 
 til diverse butikker.  


A: Er i fan af Amager Ressource Center (Forbrændings anlæg)? 


C: Ikke helt. Vi synes der i mange år har manglet klare retningslinjer politisk. Dvs nogle kommer til at lave store 
 investeringer, som man måske kan betegne som fejlinvesteringer. Men nu står det der jo. Men det fremmer ikke den 
 dagsorden, vi synes er god – og plastråvaren går tabt. Afbrænding burde udfases.   


A: Kunne man overhoved forestiller sig de store virksomheder udbyde deres produkter i den samme emballage? 


C: Jeg tror ikke på tanken, om at lave den samme emballage vil løse særligt meget. Ift genanvendelse siger vi at det 
 skal være monomaterialer – det rykker industrien meget på. Ensartethed på design, rykker ikke. Men der skal være 
 standarder indenfor plasttyper. De skal jo have en måde at differentierer sig på. ”det er vores brand” etc. Men kunne 
 godt lave et fælles genbrugssystem, som gjorde at de runde bøtter kommer til Unilever og de firkantede til Colgate. 


Forbrugerne skal stadig have muligheden for at købe en stor creme, en lille creme og en dyr creme. Der er virkelig 
 virkelig mange forskellige emballager.  


A: Mister man ikke for meget ved genanvendelse – meget mere ressourcekrævende? 


C: Man sparer mange ressourcer ved at genanvende fremfor bruger virgine materialer. Genbrug er godt, men genbrug 
har også en grænse ift hvor mange gange de kan indgå i cyklussen. Men det skal i hvert fald også kunne genanvendes 
bagefter.      
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Appendix 4 – Interview with Kosmetik & Hygiejne Branchen 


Contact per telephone, to Pernille Haagen Larsen (Environmental Consultant at The Danish Association of Cosmetics 
 and Detergents) – the 26 of match, 2020, impulsive approach – 32.40 minute duration.: 


(A = Anders Pollard Stampe / P = Pernille Haagen Larsen) 


A: Så i er ansvarlig for hele branchen eller hvordan? 


P: Vi er en brancheforening. Jeg er ansvarlig for branchens samlede tiltag på plast og emballage området. 


Projektansat, med henblik på at få gang i den cirkulærer omstilling og få lavet nogle fælles branchemål. 


A: Har du nogen indflydelse på Matas?  


P: Nej, Matas er ikke medlem. Men dem som producere Matas’ private label emballager er medlem. 


Brancheforeninger fungerer på den måde, at vi rådgiver og vejleder og laver nogle fælles tiltag. Og målretter dette til 
 virksomhederne CSR-ansvarlige.   


A: I er mest fortaler for genbrug eller genanvendelse?  


P: Branchen spænder meget bredt over mange brancher. Pga. hygiejne er det svært at genbruge emballagerne. Vi tør 
 ikke risikere kontaminerede emballager. Indenfor frisørbranchen er der store refill løsninger for shampoo. De har lavet 
 er en kombination af genbrug og genanvendelse.  


A: Kan en shampoo bøtte ikke nemt genbruges? Blot den får en god omgang rengøring? 


P: Problemet er at producenten skal have shampooen retur. Man kan ikke lægge ansvaret over på forbrugeren. Hvis 
 det system skulle fungere, skulle du aflevere den tilbage til rengøring og derfra til refill – og så få den retur. På 
 håndsæbe kan man købe refill sæbe emballage til dispenserne. Det er direkte genbrug.  


A: Mit fokus er at designe en shampoo som nemt kan rengøres. Desuden at have en større sorterings- og 
 håndteringsfabrik som kunne tage det retur. Er det utopi? 


P: Det er noget vores medlemmer begynder at overveje, men pga. strege hygiejne krav har man måtte opgive. Men 
 kender en virksomhed som gerne vil disse refill løsninger – det er på tegnebrættet. Det er meget mere realistisk inden 
 for personlig pleje end f.eks. fødevare.  Fordi dér er der endnu større hygiejne krav, fordi det er noget vi spiser.  


A: Ved refill, har man så ikke også lagt ansvaret over på forbrugeren? 


P: Ja, lige præcis. Men hun (virksomheden) overveje stadig om hun skal tage emballagen retur og selv rengøre, eller 
 refill hvor forbrugeren selv rengøre. Dermed stille rengøringskrav til forbrugeren. Der er flere løsninger og det snakker 
 branchen meget om nu. Det giver rigtig god mening at anvende emballagen igen og igen.  


A: Jeg mener at I en nær fjerntid, om ti år, burde alle virksomheder, sælge deres produkter i den samme emballage. 


Og så differentierer sig på labels. Hvad mener du om det? 


P: Det er meget den vej om branchen bevæger sig. Rengøringsbranchen bruger nu langt mere ensartethed, bla. med 
 labels som kan genanvende og en dunk der kan genanvendes. Flere monomaterialer og ens typer – hvor det eneste 
 der adskiller produkterne er labels. Denne virksomhed sælger flere af samme type produkter.  


Jeg har lavet mit eget arbejde – dog ikke offentlig gjort endnu, som bliver lanceret meget snart. Pga. corona blev mit 
 oplæg aflyst. Lanceringen vil komme i starten af april. Arbejdet indbefatter en emballage strategi med fælles mål for 
 hele branchen, hvor virksomheder kan signe sig op på dem. En kortlægningsrapport over miljøinitiativer for branchen 
 – med muligheder og barrierer. Desuden en medlemsundersøgelse, med hvad medlemmerne tænker om cirkulær 
 økonomi og hvor langt de er kommet internt med det i virksomhederne. Og hvad tænker de om plast og emballage. 


Hvad tænker de når vi siger ”bæredygtighed”. Desuden et inspirationskatalog med syv fortællinger på området. Jeg 
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 laver en medlemsundersøgelse med data og statistikker med hvor langt medlemmerne er i cirkulærprocessen. Ligger 
 snarest under ”branchens ansvar” på vores hjemmeside.  


A: Hvad er fokus. Det samme som Plastindustriens (genanvendelse)? 


P: Mit fokus er et andet. Der er mange design guider som medlemmerne kan bruge. Vores mål vedrører udover 
 genbrug og genanvendelse, reduktion. Det er helt nødvendigt i denne dagsorden, at reducere og minimere sit 
 plastforbrug. Må dog tilføje, at det ikke kun er plast vi i vores branche kan bruge. Men pga hygiejnekrav, pga 
 fleksibilitet, pga pris, pga mange andre parametre – er plast det mest nærliggende af anvende. Men det er ikke 
 livsnødvendigt at anvende plast, som det er for Plastindustrien. Flere medlemmer gider ikke mere plastik, men det kan 
 man ikke med alle produkter. Nogle produkter migrerer ud i emballagen, i f.eks. pap.    


A: EPR som kommer i 2025, ved man så om miljøaftrykket er større på plast vs papir/pap, andet? 


P: Meget svært at beregne det samlede miljøregnskab. Branchen efterspørger hvilke retningslinjer der er. Det er svært 
 at beregne LCA’er. Hvilke materialer er bedst? Men der er ikke lavet mange livscyklusanalyser – andet end i 2018 på 
 bæreplastposer. Hvilke der i øvrigt er store uenigheder omkring. Det vigtigste er at finde ud af hvad skal ”jeres” 


emballage kunne, hvilke krav skal den overholde. Okay nu har vi denne type – kan vi gøre den tyndere, kan vi gøre den 
 lettere adskillelig – kan vi bruge materialet igen. De designparametre skal man overveje, inden lancering af produkt. 


De skal bruge den emballagetype som fungere til deres behov. Tænk om der kan puttes genanvendt plast i 
 emballager.    


A: I har mange store virksomheder som medlemmer. Bl.a. P&G, Unilever, L’Oreal? 


P: Ja mange store virksomheder. Der er stor forskel på hvordan de griber bæredygtighed an. Vi vil gerne rådgive og 
 vejlede dem, men det er op til dem selv hvordan de skal agere. Heldigvis er mange godt i gang med en grønnere 
 omstilling.  


A: Ville du synes det ville være umuligt for virksomhederne at slå sig samme og udbyde én shampooflaske? 


P: Det tror jeg. Der er også noget konkurrence lovgivning som spiller ind. Det er jo konkurrerende medlemmer.  


A: Jeg har bl.a. spurgt forbrugerne mht pant på personlig pleje produkter og samme design. Hvad tænker du om det? 


P: (svarer ikke) Virksomheder vil gerne være first movers på ting, men de har svært ved at dele ud af deres innovative 
 tiltag og ideer. Dog vil nogle virksomheder gerne dele data – bl.a. Colgate-Palmolive med en innovation indenfor 
 tandpastatuber. 


A: Hvem fornemmer du virksomhederne prøver at tilfredsstille?  


P: Meget forskelligt hvorfor man har bæredygtigere tiltag. Nogle har gjort pga lovgivningen som kommer og de lige så 
 godt kan indrette sig efter det nu. Nogle har kunne se en forretningsstrategi og nogle hvor det ligger i deres DNA siden 
 de blev etablereret. Eco-Clean som laver rengøringsprodukter har altid lavet så miljørigtige produkter som muligt, 
 med så meget genanvendt plastik i deres emballage som muligt.  


A: Ved om det blev dyrere for Eco-Clean med en sådan tilgang? 


P: Alle efterspørger r-PET (recycled-PET). Kæmpe efterspørgsel på den, da den er ”reversibel” – dvs at man kan få en 
 kvalitet som svare til fødevarekvalitet. Det kan man ikke med de andre tre typer plast (PP, PE og PS). På PET skal man 
 sikre 95% sporbarhed– dvs sikre hvad den har været før. På de andre 99% sporbarhed og dermed et mindre marked. 


Sådan er lovgivningen. Fordi PET kan få sådan en høj kvalitet, er der kæmpe efterspørgsel på denne. Den vil alle have, 
 som gør at prisen stiger. Næsten umuligt i dag at opspore r-PET medmindre man har en aftale i forvejen med dem 
 som fremstiller det.       


A: Er r-PET dyrere end de andre? 


P: Pas. Hvad heller ikke om PET er billigere i virgin form. Måske er Polypropylene (PP) billigere.  


A: Hvilken type plast er den bedste til genbrug, efter din mening?  
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 P: Svært at sige. Hvad blev det anvendt til før? Pas, det kan jeg ikke svare på. Da det ikke er gjort i stor grad i dag. I 
 teorien PET bedst, men praktisk ved jeg det ikke. Der må jeg henvise til plastleverandørerne. Jeg har anbefalet 
 branchen om at bruge PE og PP i genanvendt form i højere grad, fordi jeg ved at der er så stor efterspørgsel på r-PET. 


Så kan de få en billigere råvare.   


A: Kan man ikke kun fremstille én plasttype for nemhedens skyld? 


P: Kan godt forstå din tankegang, men plasttyperne har så mange forskellige funktioner, så det er ikke alt man kan lave 
 i PET. Propper og kapsler er oftest lavet i PP, fordi det er nemmere at bøje. PET er for stiv ift de andre. Så nemt kan 
 man ikke gøre det, da typerne har forskellige funktion, identitet og ift hvilke materiale man skal lave.  


A: Kommunerne har lavet test mht plast sortering. Kan man ikke standardisere plasttyperne selvom nogle så vil 


”overperforme”? 


P: I den ideelle verden jo, men der er heldigvis ikke så mange plasttyper som er dominerende i husholdningsaffaldet. 


Mest PE, PP og PET til emballage vel og mærke.      


A: Jeg ser frem til at se dit arbejde med medlemsanalysen mv. 


P: Det glæder mig. Du er velkommen til at referere til dette og evt bruge dataen i dit projekt.  
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